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خانه منطقی نژاد که می تواند یک دوره تاریخی شیراز را به 
گردشگران داخلی و خارجی معرفی کند، هم اکنون به دفتر 
کار یک شــرکتی دولتی تبدیل شده که درهایش در طول 

روز بسته است.
به گــزارش ایلنــا، اگر حــاج محمدحســن منطقی نژاد، 
می دانســت  خانه ای که با هزار امیــد و آرزو بنا کرد قرار 
است روزی در فهرست پنهان ترین جاذبه گردشگری شیراز 
جای گیرد و به یک شرکت دولتی واگذار شود، از ساختنش 
منصرف می شــد.بی شک او می دانست خانه ای که ساخته 
با آن سبک معماری و تزئینات زیبا و منحصر به فرد روزی 
به یکی از مشهورترین بناهای های قاجاری در شیراز تبدیل 
می شود اما تصور  نمی کرد سرنوشت  این خانه جور دیگری 
رقم بخورد.خانه منطقی نژاد یکی از عمارت های دوره قاجار 
است که از شهرت بســیاری برخوردار است اما هم اکنون 

جزو شناخته شده ترین جاذبه گردشگری  شیراز است. 
با وجود این که این خانه باشکوه قاجاری در کنار جاذبه های 
معروف زیادی واقع شده، اما از چشم بسیاری از گردشگران 
پنهان مانده و این روزها  کمتر کســی سراغش را می گیرد 
و اگر هم وصف آن را شــنیده باشد و بخواهد از این عمارت 

دیدن کند با درب بسته عمارت مواجه می شود. 
خانه منطقی  نژاد در اوایل دهه هشــتاد بعد از مرمت های 
متعدد به مــوزه »آواها و نواها«  تبدیــل و به عنوان موزه 
موســیقی شــیراز فعال  شــد و اما پس از چند سال و به 
دلایــل نامعلومی  درب های این موزه به روی گردشــگران 
بسته شد و تنها خانواده ای به عنوان سرایدار در این محل 
زندگی کردند.در اوایل دهه نود این بنا به انجمن دوستداران 
میراث فرهنگی فارس تحویل داده شد تا حیات دوباره اش 
را آغاز کند و مدتی بعد هم به موزه هنرهای اسلامی تبدیل 
گشــت و البته مدت کوتاهی هم به کافی شاپ و فروشگاه 
صنایع دســتی تغییر کاربــری داد و در اواخر دهه نود هم  
تمامی کاربری های خود را از دست داد و درب هایش دوباره 

به روی گردشگران بسته شد.
در حال حاضر هم که به شــرکت توسعه گردشگری فارس 
واگذار شده باز هم امکان بازدید و حضور گردشگران به این 
عمارت وجود ندارد چون درهای آن همچنان بســته مانده 
و آن طــور هم که برخی از فعالان گردشــگری می گویند 
خانه منطقی  نژاد که یکی از بناهای نفیس تاریخی است به 

شرکتی متعلق به وزارت میراث فرهنگی واگذار شده بدون 
هیچ انتفاعی نه برای این اداره کل و نه گردشگران...

طبــق قوانین موجــود برخی  اماکنی کــه تحت نظارت و 
مالکیت اداره کل میراث فرهنگی فارس هســتند می توانند 
به بخش خصوصی واگذار شــوند آن هم به صورت مزایده، 
برای نمونه کافی شاپ های موجود در مجموعه های فرهنگی 
حافظ و سعدی و یا مغازه های تحت تملک میراث در سایر 

اماکن گردشگری ...
حال تفاوت واگــذاری این اماکن با خانــه منطقی  نژاد از 
زمین تا آســمان اســت و به طور حتم نحوه واگذاری هم 
تفاوت هایی داشــته که متاسفانه شــفاف سازی نشده ولی 
آنچه که مشــهود اســت  اقدام واگذاری خانه منطقی  نژاد 
به شرکت توسعه گردشــگری نه تنها سودی برای اقتصاد 
گردشگری شیراز نداشته بلکه یک جاذبه گردشگری را هم 
از فهرست بازدیدها حذف کرده است که این موضوع نشان 

می دهد متولیان خواسته یا ناخواسته به گردشگری فارس 
ضرر زده اند و این خانه تاریخی  را در اختیار شــرکتی قرار 
داده اند که قرار است گردشگری فارس را توسعه دهد اما با 
جای گیری این شرکت در عمارت تاریخی عکس این اقدام 

صورت گرفته است.
بنابر این  گزارش از این دســت جاذبه های گردشــگری در 
شــیراز کم نیستند که ســال ها در انزوا قرار دارند و امکان 
بازدید گردشــگران از این اماکن وجود ندارد  به طوری که 
می توان به آرامگاه سیبویه، عمارت چهل تنان، آرامگاه آبش 
خاتون و.. اشــاره کرد که هر یــک دارای متولی جداگانه 
ای اســت و به بهانه های متعــددی چون مرمت و حفاظت 

درب هایشان به روی گردشگران باز نمی شود.
 مسئول هماهنگی امور گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی فارس می گویــد: مالکیت و 
مدیریت تمامی اماکن تاریخی و گردشگری در استان فارس 

به عهده میراث فرهنگی نیست و همین تعدد  موجب شده 
که ناهماهنگی درامور گردشگری به وجود آید.به گفته روح 
اله روانشــاد در حال حاضر اماکن تاریخی و گردشگری  در 
استان فارس دارای مدیریت واحدی نیست و هر یک از این 
اماکن در اختیار نهادها و ســازمان های مختلفی هستند و 
طبیعی اســت که میراث فرهنگی نمی تواند مداخلاتی در 
این امور  داشته باشد.روانشاد در رابطه با خانه منطقی  نژاد  
می افزاید:  یکی از رویکردهــای میراث فرهنگی  واگذاری 
خانه های تاریخی از این دســت به بخش خصوصی است با 
هدف کاربردی شــدن بنا. بنابر این گزارش  و بنا بر اسناد 
تاریخی موجود خانه منطقی نژاد حدود یکصد و ســی سال 
سن دارد و حدود پنجاه سال قبل یعنی اردیبهشت 1352 

و با شماره 1490 در قهرست ملی به ثبت رسیده است.
خانه تاریخی منطقی نژاد شیراز بعد از ثبت ملی، در گوشه ای 
از شهر بدون سکنه به حال خود رها شد و خاطره آن آرام آرام 
از یادها رفت و در طی ســال ها،  فرسودگی های زیادی پیدا 
کرد.خانه منطقی  نژاد زمانی که  به موزه آواها و نواها تبدیل 
شدبه اوج شهرت خود رسید و محبوب گردشگران شد چرا 
که یکی از اتاق های خانه را به عکس و شرح زندگی هنری 
نوازندگان و آهنگسازان اختصاص داده بودند و در جای جای 
خانه نیز، سازهای اصیل ایرانی به نمایش گذاشته شده بود.
یکی از بهترین قسمت های این موزه، مخزن صوتی آن بود 
که بیش از دو هزار ســاعت قطعه موسیقی در آن نگهداری 
می شد و هر بازدیدکننده ای می توانست در کابین هایی که 
تعبیه شــده بود، بنشــیند و به این قطعات گوش بسپارد.
بنابراین گزارش  و آن طور که یکی از کارشناسان اداره کل 
میراث فرهنگی فارس  می گوید  برخی از اقلام و اشیایی که 
زمانی در این  بنا در معرض دید گردشــگران قرار داشت به 
خزانه منتقل شــده است و در این محل نگهداری می شود؛ 

امیدواریم روزی برسد که دوباره از آنها رونمایی شود.
به گزارش ایلنا، سیاســت وزارت میراث از واگذاری اماکن 
تاریخی به بخش خصوصی برای بازسازی و مرمت و احیای 
این اماکن اســت در حالی که واگــذاری خانه منطقی  نژاد 
به شرکت 100٪ دولتی شرکت توسعه گردشگری صورت 
گرفتــه و هرگز با چنین هدفی صورت نگرفته اســت و بر 
اســاس شــنیده ها خانه منطقی نژاد روز به روز در حال از 

بین رفتن است.

درهایجاذبههایگردشگریشیرازیکییکیبهرویگردشگرانبستهمیشود

 مدیریت تمامی  اماکن تاریخی فارس به عهده میراث فرهنگی نیست 
آبادانیهاهمچنانمنتظراجرایحکممقصرانمتروپل

گلایه خســارت دیدگان آبادانی در ســالگرد حادثه ریزش برج متروپل پس از 
گذشت یکسال همچنان خودنمایی می کند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
عبادان یا آبادان از دیرباز به شــهری با صفا و محلی برای گردشــگری شهرت 
داشــت تا آنجا که اگر در بازارهای آن قدم میزدی غرق در شور و حالی جنوبی 
با طعم شــرجی و گرما و نخل های اســتوار آن میشــدی اما درست یک سال 
قبل بــود که حادثه ای ناگوار کام مردم آبادان را تلخ کرد؛ اتفاقی که در دومین 
روز از خــرداد 1401 رخ داد، آوارش بر قلب آنها ریخت.صدای مهیبش که در 
شــهر پیچید توجه همه را به خود جلب کرد و حاصلش 15 روز آواربرداری از 
ســاختمان و عزادار شدن یک شهر بود. مســئولان کشوری و استانی به آبادان 
ســر می زدند و به دیدار خانواده مصدومان و جانباختگان می رفتند؛ هر روز آمار 
تازه ای ارائه می شد و آخرین آمارها از 43 کشته و 3۸ مصدوم بر اثر این حادثه 
حکایت داشت  و این پرونده به تعبیر احمد وحیدی وزیر کشور به یک چیز ختم 
شد: فسادی بزرگ در متروپل رخ داده است .در میانه بررسی ها پای شهرداری و 
نظام مهندسی هم به ماجرا باز شد و شواهد و مستندات نشان داد این ساختمان 
مجوزهای لازم برای تبدیل شــدن به یک برج دوقلوی 11 طبقه را نداشــته و 

افزون بر آن مصالح استفاده شده در این بنا نیز کافی و مناسب نبوده است.
خلاصه آنکه قصه متروپل تنها به آوار شدنش ختم نشد و دامان ساختمان های 
همجوارش را هم گرفت. برای خارج کردن آســانتر مصدومان و متوفیان چند 
ســاختمان به صورت کامل تخریب شــد و کرکره چندین فروشگاه موجود در 
خیابــان امیرکبیر آبادان ماه هــا پایین رفت.آقای بهزادی کــه منزلش مقابل 
ســاختمان متروپل بوده می گویــد: به دلیل خطرات احتمالی دســتور تخلیه 
منزلمان را دادند و ما هشــت ماه در آن ســکونت نداشتیم و در این مدت خانه 
ما طعمه سارقان هم شد اما هیچ نهادی نه هزینه اسکان ما را پوشش داد و نه 
حتی پیگیر ماجرای سرقت و پرداخت خسارت شد.دیگری هم از خانه ی تخریب 
شــده اش می گفت و از خسارتی که بیمه قول پرداختش را در بهمن سال قبل 
داده بود اما تاکنون خبری از آن نشــده است.البته اوضاع کسبه آن اطراف هم 
دست کمی از ساکنان نداشــت تا جایی که یکی از آنها می گفت ۸ ماه مغازه ام 
تعطیل بود و وقتی در دادگاه شــکایت کردم قاضی به عدم النفع بودنم رای داد 
و ســوالم این است که چه کسی باید خســارت هایی که بر من تحمیل شد را 

پاسخ دهد؟
احسان عباســپور فرماندار ویژه آبادان اما در این باره می گوید: به فروشندگانی 
که کســب و کارشان به دلیل حادثه متروپل تعطیل شد وام های کم بهره کمک 
معیشتی 50 تا 100 میلیون تومانی پرداخت شد.او با اشاره به اینکه فرمانداری 
آبادان در زمینه اســکان موقت ساکنان اطراف متروپل نیز به آن ها کمک کرده، 
می گوید: تا به امروز 450 میلیون تومان برای اسکان این افراد به خانه معلم این 
شهرستان پرداخت شــده و خسارت آنهایی که منزلشان تخریب شد با دستور 
اســتاندار خوزستان در تاریخ یکم خرداد 1402 به حساب آنها واریز شد.حجت 
الاسلام و المسلمین محسن اژه ای رئیس قوه قضاییه در نشست شورای عالی قوه 
قضاییه گفت: حکم مقصران حادثه طی 2 ماه پس از آن صادر شــد. شهروندان 
آبادانی اما همچنان اطلاع از وضعیت اجرا شــدن یا نشدن این حکم بر مقصران 
ریزش ساختمان متروپل را مطالبه می کنند و دیه هایی که نه پرداخت شد و نه 
حتی صحبتی از آن به میان است.حسام ثابتی رئیس اداره برق آبادان می گوید: 
زمانی که مجوزات اســتحکام بنا به ما ارائه شــود مشــکل برق این کوچه حل 

خواهد شد.
عزیز خلف زاده مدیر اداره آبفای این شهرســتان نیز در خصوص انشعاب سازی 
فاضلاب به شیوه شخصی از سوی شهروندان کوچه متروپل یا همان کوچه برق 
می گوید: به دلیل داربست زنی برای پروژه تخریب امکان ورود نیروهای ما به آن 
مکان به لحاظ فضای لازم برای انجام کار عملیاتی وجود نداشت و ما از  پیمانکار 
این طرح خواسته بودیم به محض پایان کار به ما اطلاع دهد تا ظرف 24 ساعت 
این کوچه را به شــبکه آبرسانی و فاضلاب آبادان متصل کنیم.البته اردیبهشت 
ماه امســال بود که خبرهایی از ساخت و ساز دوباره در محل متروپل در فضای 
مجازی مطرح شد که شریفی مدیر سازمان عمران شهرداری این خبر را تکذیب 
کرد و گفت: شهرداری آبادان هیچگونه مجوزی در خصوص ساخت و ساز مجدد 
در ایــن مکان صادر نکرده و اصل ماجرا از این قــرار بوده که نیروهای قرارگاه 
خاتم الانبیاء در حال جمع آوری آهن آلات از طبقه منفی یک این ســاختمان با 
هدف کاهش خطر بودند.کوچه متروپل 11 ماه بدون آســفالت ماند و در نهایت 
در 30 اردیبهشــت درست سه روز قبل از سالگرد این حادثه آسفالت کشی شد. 
شــهرداری آبادان علت این تاخیر را مانعی از ســوی مخابرات شهرستان اعلام 

می کند و می گوید: مخابرات به ما گفته بود تجهیزات لازم را نداریم.
حالا یکســال از حادثه ریزش متروپل می گذرد اما بسیاری از خسارت دیدگان 
هنوز به حق و حقوق خود نرسیده اند و لازم بود که فرآیند رسیدگی به این افراد 
و همچنین بهســازی کوچه متروپل زودتر از این ها انجام می شد اما تاخیرها در 
این زمینه چشــم خسارت دیده ها را ناامید ساخته است و این پیگیری و نظارت 
دستگاه های مربوط را می طلبد تا شاید مرهمی بر آلامشان باشد.مردم می گویند 
آنچه در این قصه اهمیت دارد این اســت که حادثه متروپل آبادان غمی نیست 
که با گذر زمان فراموش شود یا ذره ای این درد فروکش کند و هر زمان که نام 
متروپل به گوششــان و یا مسیرشــان به آن کوچه غمناک بخورد غصه آن روز 
بر قلب هایشــان خیمه می زند حالا هر چقدر هم که ساخت و سازهای مجدد و 

مجلل این خیابان را پر کند و آن را به حال و هوای سابقش نزدیک کند .

وجودانشعاباتغیرمجازیکيازچالشهاياساسي
شركتهايآبوفاضلاب

 گروه شهرستانها -  رضا ایمانپور: سعید کامیاب فر با تشریح کامل آخرین 
وضعیت موجود منابع تامین آب، زیرساخت ها، برنامه ها و پروژه های کوتاه مدت 
و بلند مدت و مشکلات و تنگناهای مربوطه این منطقه پرداخت. مدیر امور آب 
و فاضلاب ارومیه ضمن تقدیر از زحمات مجموعه همکاران شهرســتان ارومیه 
اظهار کرد: مشــکلاتي در حوزه آب شــرب و حتي فاضلاب در حوزه شهري و 
روستاهاي تحت پوشش این منطقه وجود دارد که امیدواریم با پیگیري مجدانه 
همکاران و تخصیص منابع مالي مورد نیاز بتوانیم این مشــکلات که مهمترین 
دغدغه مردم مي باشــد را مرتفع نماییم . وي با اشاره به کاهش منابع آبي بیان 
داشت:  یکي از چالش هاي اساسي شرکت هاي آب و فاضلاب براي ارائه خدمات 
بهتر و کیفي تر به مشترکان، وجود انشعاب هاي غیر مجاز آب است و بایستي در 
این خصوص اهتمام جدي در شناســایي و ساماندهي انشعابات غیرمجاز داشته 
باشیم چرا که موجب هدررفت آب، خسارت به شبکه توزیع آب، بروز شکستگي، 
حوادث در شــبکه و افزایش هزینه هاي مربوط به بازســازي شبکه و انشعاب ها 
مي شــود و تضییع حقوق مشترکان قانوني را در پي دارد و این گونه انشعاب ها 
منجر به اخلال در خدمت رســاني منظم به مشترکان، آلودگي در شبکه توزیع 
آب، کاهش عمر مفید شبکه توزیع آبرساني و همچنین به دلیل برداشت بي رویه 

منجر به افت فشار آب در شبکه توزیع مي شود.

رئیسادارهدامپزشکیفردیس:
»كریمهكنگو«دركمیناست
گوشتگرممصرفنکنید

رئیس اداره دامپزشــکی فردیس با اشــاره به اینکه بیشترین شیوع تب کریمه 
کنگو در فصل گرما اســت به مردم توصیه کرد که به هیچ وجه از گوشت گرم 
اســتفاده نکنند و در صورت ذبح دام، گوشــت آن را به مدت 24 ســاعت در 
سردخانه و یخچال نگهداری کنند که در این صورت گوشت تقریبا سالم سازی 
می شود.محمد مهدی راهنورد در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه مقابله با تب 
کریمه کنگو از اواخر اردیبهشت ماه آغاز شد، اظهار کرد:  تب کریمه کنگو یک 
بیماری ویروسی مشــترک بین انسان و حیوان است که در دام به جز یک تب 
خفیف هیچگونه علایم خاصی ندارد ولی در انسان منجر به تب و خونریزی در 
قسمت های مختلف بدن می شود.وی با بیان اینکه این بیماری بیشتر در فصل 
گرما و تابســتان شــیوع پیدا می کند، ادامه داد: این بیماری از طریق یک نوع 
کنه به دام سرایت می کند که باید این کنه ها از طریق سمپاشی از بین بروند و 
نیازمند سمپاشی خیلی گسترده در واحدهای نگهداری دامی است.این مسئول 
بیشــترین افراد در معرض خطر ابتلا به بیماری تب کریمه کنگو را شاغلان در 
کشتارگاه ها همچون مسئولان فنی دامپزشکی، ناظران شرعی و ذابحین اعلام 
کــرد و افزود: همچنین افرادی که در واحدهای پرورش دام همچون واحدهای 
عشــایری، روســتایی و افرادی که با شــیردوش کار می کنند و یا پشم چینی 
می کنند بیشــتر در معرض ابتلا به این بیماری قرار دارند.وی تاکید کرد: برای 
پیشــگیری از ابتلای این افراد، اداره دامپزشکی شهرستان فردیس در راستای 
ارتقای سطح بهداشت و جلوگیری از بروز این بیماری اقدام به برگزاری کلاس 

آموزشی در یکی از کشتارگاه های شهرستان نموده است.

گزارش

اخبار کوتاه

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد گفت: 
حجم ذخیره سدهای مشهد به حداقل ممکن 
رسیده است و سد دوستی با 12 درصد ذخیره 
آب و 144 میلیون متــر مکعب حجم ذخیره 
تقریبا به گل نشسته اســت به گونه ای که در 
واقع 44 میلیون متر مکعب آب قابل برداشت 
است.  حسین اســماعیلیان در دومین جلسه 
شــورای اداری شهرستان مشــهد اظهار کرد: 
شرایط کنونی در حوزه آب بسیار حساس است 
و بــرای عبور از بحران پیش رو به مشــارکت 
همگانی نیازمندیم.  وی با ارائه گزارشی از برنامه 
گذر از تنش آبی و اقدامات اجرایی برای تامین 

آب کلانشهر مشهد افزود: در حال حاضر با ۶4 
درصد کاهش بارندگی و 100 درصد خشکسالی 
در حوزه شهرســتان مشهد مواجه هستیم که 
حوزه مشــهد بدترین حوزه در کل خراســان 
رضوی اســت.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
مشــهد ادامه داد: حجم ذخیره سدهای مشهد 
به حداقل ممکن رسیده است و سد دوستی با 
12 درصد ذخیره آب و 144 میلیون متر مکعب 
حجم ذخیره تقریبا به گل نشسته است به گونه 
ای که در واقع 44 میلیون متر مکعب آب قابل 
برداشت است. اسماعیلیان با بیان اینکه شرکت 
آب منطقه ای در حال ساخت پمپاژ شناور برای 

بهره برداری از عمق ســد دوســتی است بیان 
کرد: در حال ســاخت پمپاژ شناوری هستیم 
که بتوانیم حجــم 100 میلیون متر مکعب از 
آب این ســد را برداشت کنیم.وی در خصوص 
ســایر اقدامات و اهم پروژه های در دست اجرا 
توســط آبفای مشــهد اضافه کرد: پروژه های 
مهم دیگری برای پیشــگیری از بحران آب از 
جمله حفر چاه در داخل فضاهای سبز شهری، 
محیط های اداری، مدارس و دانشگاه فردوسی 
و نیز اجرای پروژه خــط تقویتی انتقال آب از 
غرب مشــهد در دست اجرا است.  اسماعیلیان 
با بیــان اهمیت فعالیت های مرتبط با مدیریت 
مصرف و پیشــگیری از هدر رفت آب گفت: با 
اقدامات ویژه ای که در حوزه مدیریت مصرف و 
جلوگیری از هدر رفت فیزیکی آب مشهد انجام 
شده، میزان هدر رفت فیزیکی آب در کلانشهر 
مشــهد حدود 9 درصد است که کمترین عدد 
را در این راســتا در کشــور به خود اختصاص 
داده اســت.وی با اشاره به اهمیت حذف چمن 
و گیاهان پرآب طلب تاکید کرد: این شرکت با 
حذف چمن از فضای اداری خود و نیز استفاده 

از پساب حاصل از بازچرخانی برای آبیاری و نیز 
کاشــت گیاهان کم آب طلب، اولین گام را با 
هدف مصرف بهینه آب انجام داد و انتظار داریم 
این اقدام توســط ســایر ادارات و دستگاه های 
اجرایــی نیز انجام شــود. مدیر عامــل آب و 
فاضلاب مشــهد با اشــاره به شعار این شرکت 
تحت عنــوان 3-30-3 کــه در قالب آموزش 
همگانی؛ ترویج و در تبلیغات شهری به نمایش 
درخواهد آمد،گفت: شعار 3-30-3  به مفهوم 
3 دقیقه کاهش در مدت زمان اســتحمام، 30 
درصد کاهش مصرف فلاش تانک  و 3 ساعت 
استفاده کمتر از کولرها بوده که با عزم همگانی 
و مشــارکت مردم بتوانیم از شرایط بحرانی و 
تنش آبی گذر کنیم.اســماعیلیان با اشــاره به 
دســتورالعمل اجرایی تدوین شــده مرتبط با 
مدیریت مصرف بهینــه آب و برنامه تنش آبی 
برای 14 دســتگاه اجرایی خاطرنشان کرد: از 
طریق این دســتورالعمل، تکالیف خاص با ریز 
برنامه ها و شــیوه های اجرایی ابلاغ می شود.در 
ادامه محسن داوری، فرماندار شهرستان مشهد 
با بیان اینکه شــورای اداری علاوه بر کاربردی 

بودن جنبه آموزشی نیز یافته و این شورا اکنون 
به شــکل هدفمند و هوشمند در شرکت آب و 
فاضلاب مشــهد حضور دارد گفت: بحران آب 
مشــهد جدی است و دستگاه های اجرایی باید 
به عنوان متولیان این شهرســتان توجه خاص 
بــرای مدیریت بحران و صرفه جویی داشــته 
باشند. چنانچه می بایســت مدیران دستگاه ها 
به خصــوص آمــوزش و پروش، شــهرداری، 
صدا وســیما، اداره کل ارشاد اسلامی و.... برای 
کارکنان خود و حتی خانواده هایشــان برنامه 

اثرگذار داشته باشند.
 به گــزارش روابــط عمومی آبفا مشــهد وی 
افزود: باید کلیه دستگاه های اجرایی با دیدگاه 
اثرگذاری فعالیت ها و بهره برداری از تکنولوژی 
و مدیریت نرم افزار همانطور که در آبفا مشهد 
انجام شده، اقدامات خود را به نمایش بگذارند و 
ضروری است مدیران ادارات با همکاری کامل 
در کنار شــرکت آب و فاضلاب مشهد باشند تا 
بحران آب به بهترین شکل مدیریت و راهبری 
شــده و از بروز تنش در شهرســتان مشــهد 

جلوگیری شود.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان از آبرســانی 
ســیار به 3۶0 روستا در اســتان اصفهان خبرداد و گفت: 
خواســتار احیای دائمی زاینده رود برای حل چالش های 

آبی هستیم. 
منصور شیشــه فروش در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان 
اینکه اخیراً ســامانه ای به استان وارد نشده و پدیده جوی 
همرفتی طی ســه روز اخیر در اســتان اصفهان فعال بود، 
اظهار داشــت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته این 

پدیده تا 10 خرداد در استان اصفهان حاکم خواهد بود.
وی با بیــان اینکه ویژگی جریان هــای همرفتی نقطه ای 
وشدید بودن اســت، افزود: این پدیده در نقاطی از استان 

فعالیــت داشــت و منجر بــه ایجاد پدیده گــرد و غبار و 
همچنیــن بارش های رگباری به ویــژه در مناطق غرب و 

جنوب استان شد.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان با بیان اینکه 
بیشــترین بارش سه روز اخیر در ایســتگاه کبوتر آباد در 
جنوب اصفهان ثبت شده است، اضافه کرد: میزان بارش در 
این منطقه 20 میلیمتر بوده است و پس از آن فریدونشهر 

با 3.2 و داران با 2.۷ میلیمتر بیشــترین بارش را داشــته 
است. وی تصریح کرد: با توجه به پیش بینی ادامه فعالیت 
این پدیده جوی در ساعات عصر 200 تیم عملیات امدادی 

در سطح استان به صورت آماده باش هستند.
شیشــه فروش با اشــاره به خســارات فعالیت این پدیده 
همرفتی در اســتان اصفهان طی ســه روز اخیــر نیزابراز 
داشت: تندبادهای موقتی در غرب و جنوب استان منجر به 

شکسته شدن 12 اصله درخت شد و به تابلوهای تبلیغاتی 
و برخی از استندها نیز آسیب زد.وی با بیان اینکه علی رغم 
بارش های صورت گرفته شــاهد کاهــش بارش در مناطق 
شــمال و غرب استان اصفهان هستیم، گفت: این در حالی 
است که از ابتدای سال زراعی تاکنون 199 میلیمتر بارش 

داشته ایم که معادل بارش میانگین استان است.
مدیرکل مدیریت بحران اســتان اصفهان در ادامه با بیان 
اینکــه در حال حاضر 3۶0 روســتا در اســتان اصفهان با 
اســتفاده از تانکر آبرسانی می شــود، گفت: مطالبه اصلی 
ما احیای دائمی رودخانه اســت که بتوان چالش های آبی 

استان را برطرف کرد.

روز شــنبه در محله نگین پارک تبریز شــاهد ریزش زمین بودیم که بنابه گفته 
کارشناسان ارتباطی با پدیده فرونشست زمین ندارد و ناشی از ترکیدگی لوله های 
آب بوده است.به گزارش مهر، روز شنبه در محله نگین پارک تبریز شاهد نشست 
زمین و ترک خوردگی هایی در ســطح خیابان بودیم و برخی آن را ناشی از فرو 
نشســت زمین عنوان کردند که برای بررسی بیشتر موضوع به سراغ کارشناسان 
امر رفتیم.یکی از اساتید دانشگاه تبریز در خصوص این واقعه اظهار کرد: نشست 
زمین در خیابــان برق نگین پارک تبریز ارتباطی با پدیده فرونشســت ندارد و 
علت آن ریزش دیوار گودبرداری اســت که احتمــالاً با ترکیدگی لوله های آب و 
یا نفوذ ســیلاب همراه شــده و دامنه آن به خیابان مجاور گسترش یافته است.
قــدرت برزگری در گفتگو با خبرنگار مهر افــزود: بخاطر وجود لایه های مارنی و 
خاک های دســتی ناهمگن و نامتراکم ناشــی از پرشدگی مناطق پست در زمان 
تســطیح این مناطق، توجه به مســائل زمین شناسی مهندســی و ژئوتکنیک 
به ویژه در گودبرداری ها و اجرای پروژه های عمرانی بســیار حائز اهمیت اســت.
وی خاطرنشــان کرد: متأسفانه اخیرأ برای بسیاری از مخاطرات زمین شناسی و 
جابجایی زمین به غلط از واژه فرونشســت استفاده می شود اما پدیده فرونشست 
تعریف مشــخصی دارد و مهم ترین دلیل آن در کشــور ما خشکسالی و برداشت 

بی رویه آب های زیرزمینی است.برزگری یادآور شد: شهر تبریز هم مانند بسیاری 
از شهرهای دیگر، از این مخاطره طبیعی در امان نیست و در سال های اخیر آثار 
آن به شــکل نشست و ترک خوردگی سازه ها و در برخی موارد به شکل فروچاله 
گزارش شــده است چراکه مناطق دشتی و غرب تبریز بیشتر مستعد این پدیده 
هســتند.وی اضافه کرد: اثرات این پدیده با گذشت زمان به صورت فروچاله خود 
را نشان می دهد که بدلیل وقوع آنی به مراتب خطرناک تر است.این دانشیار گروه 
علوم زمین دانشگاه تبریز گفت: از اقدامات اساسی برای مقابله با این پدیده، تأمین 
اعتبار و انجام مطالعات راهبردی و شناسایی مناطق آسیب پذیر در سطح استان 
اســت و صرفاً بعد از انجام مطالعات پایه می توان در خصوص راهکارهای مناسب 

کنترل فرونشست برای هر منطقه اظهار نظر کرد.
معاون خدمات شــهری شــهرداری منطقه یک تبریز نیز طی ســخنانی در این 
خصوص خاطرنشــان کرد: عدم توجه مالک ســاختمان در دست احداث به سه 
مورد اخطار از ســوی شــهرداری منطقه یک در خصوص رعایت اصول فنی در 
گودبرداری و پایدارسازی مؤثر، موجب ریزش محل گودبرداری شده است.کامبیز 
فتحــی افزود: بارش های اخیر و ترکیدگی لوله آب شــرب دو دلیل اصلی رانش 
زمین در کوچه برق نگین پارک اســت.وی تاکید کرد: با حضور عوامل شهرداری 

منطقه یک و سازمان آتش نشانی نسبت به تخلیه محله اقدام شده است. 
وی اضافه کرد: مطابق اخطاریه جدید شــهرداری منطقه یک، مقرر شــده است 
از فردا به صورت جدی پایدارســازی مؤثر انجام گرفته و کلیه خسارات به اموال 
دولتی و مردم توسط مالک پرداخت شود.فتحی یادآور شد: پیش از این در محل 
این ســاختمان توقف عملیات داده بود که با توجه به احســاس خطر و شکایت 

همسایگان مجدداً مجوز خاکبرداری صادر شده بود.

ســازه آرامگاه شیخ اجل سعدی شیرازی، به شدت نیازمند 
مرمت و بهســازی اســت، در غیر این صورت شاهد ویرانی 
حداقــل بخشــی از آن خواهیــم بود. به گزارش باشــگاه 
خبرنگاران جوان، سازه آرامگاه شیخ اجل سعدی شیرازی، 
که هم به لحاظ قدمت، هم از نگاه معماری، واجد ارزش بوده 
و یکی از مهم ترین جذابیت های گردشگری ایران به شمار 
می رود؛ به شــدت نیازمند مرمت و بهســازی است، وگرنه 
شاهد ویرانی حداقل بخشی از آن خواهیم بود. آرامگاه این 
شاعر بزرگ پارسی، که شــهرتش جهانگیر شده و یکی از 
نماد های فرهنگ و ادب ایرانی اسلامی به شمار می رود و عام 
و خاص، همواره از کلام و حکمتش، در ســخنوری، بهره ها 
گرفته اند و در وصفش، بزرگداشــت ها برگزار و تکریم ها و 
تجلیل هــا کرده اند به واســطه کم توجهی به نگهداری های 
فنی و تخصصی، در معرض مخاطراتی قرار گرفته است که 
اگر بی توجه از کنارشان بگذریم، ویرانی آن را باید نظاره گر 

باشــیم.طی حداقل ۷ دهه گذشته، علیرغم اقداماتی برای 
مصفا کردن بــاغ و آب و جاروی مدام محوطه و گلکاری و 
چمن آرایی های مکرر، هیچ گاه به تقویت، بهسازی و حتی 
نوســازی ســازه اصلی بنای آرامگاه، توجه جدی و اثرگذار 

نشده است. 
طرح ورودی بنای اصلی آرامگاه ســعدی، توســط »آندره 
گدار« هنرمند شــهیر فرانســوی، طراحی شد و پس از آن 
مجموعه کلی بنا سال 1329 به دستور علی اصغر حکمت 
و توسط محســن فروغی، معمار برجســته ایرانی، طرح و 
اجرا شــد؛ و امروز نیاز به مرمت و بهســازی از هر ســتون 
و ســنگ آن به گوش می رســد. به نظر می رســد که اگر 
نســبت به اختصاص اعتباری مناسب برای مطالعه دقیق و 
اجرای طرح های مرمتی و بهسازی و نوسازی، اقدامی سریع 

به دســت متخصصان انجام نشــود، عاقبت کار، پشیمانی 
خواهد بود و بس. آرامگاه شیخ اجل، همه ساله محل جذب 
گردشــگران و بازدیدکنندگان پرشماری بوده و همواره در 
ردیف چند مکان پربازدید کشور قرار داشته است و امسال 
تنها در بازه زمانی تعطیلات نوروزی، بیش از 245 هزار نفر 

از آن بازدید کرده اند.
محمدتقی قلعه نویی معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس در این باره اظهار 
کرد: طرح مقاوم سازی و تقویت سازه آرامگاه توسط مشاور 
طرف قرارداد اداره کل تهیه شــده و پیگیری های لازم در 
خصوص درخواست اعتبار به منظور شروع عملیات صورت 
گرفته که پس از تخصیص اقدامات اجرایی بر اساس طرح 

مذکور به زودی انجام خواهد پذیرفت.

او افزود: مرمت و بازسازی بنا های تاریخی از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت چراکه این امر به حفــظ تاریخ، هویت و 
فرهنگ اســتان کمک می کند. همچنین رفاه و آسایش را 
برای بخشــی از جامعه که به آن ها علاقمند هستند فراهم 

می کند.
قلعه نویی ادامه داد: در حقیقت مرمت، احیا و مراقبت از آثار 
تاریخی و تمدنی جزو ضرورت های فرهنگی و سرمایه گذاری 
در این حوزه اســت و این اقدام نیاز مبــرم جامعه امروز و 
پشتوانه سازی برای نسل فردا است.معاون میراث فرهنگی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس 
اظهار کرد: بنا های تاریخی ارزش زیادی برای جامعه جهانی 
دارد و همــه در حفظ و نگهداری این اماکن باارزش تاکید 
دارند، بدون شــک اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی فارس نیز تمام تلاش خــود را برای حفظ و 

نگهداری این آثار باارزش بکار گرفته است.
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